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حوادثی تکراری
 با حساسیتی تازه

در هفته هــای اخیر، انتشــار اخبار 
مربوط به چندین انفجار ناشــی از گاز 
در تهران، واکنش ها و گمانه زنی هایی 
را در فضای مجازی برانگیخته اســت. 
برخی کاربران با اشــاره بــه تعدد این 
تلقی  غیرعــادی  را  آنهــا  رویدادهــا، 
ســازمان  بررســی های  اما  کرده انــد؛ 
آتش نشــانی تهران، روایتــی متفاوت 
ارائه می دهــد. مقامات این ســازمان 
معتقدند حوادث ناشی از گاز، همواره 
پرتکــرار  مأموریت هــای  از  بخشــی 
امروز  آتش نشــانی بوده اند و تمرکــز 
جامعه بیشتر از همیشه بر این حوادث 

است.
در هفته هــای اخیر وقــوع چندین 
و  واکنش هــا  گاز،  از  ناشــی  انفجــار 
گمانه زنی هایــی در فضای مجازی به  
دنبال داشــته اســت. برخــی کاربران 
را غیرعــادی توصیف  ایــن حــوادث 
کرده اند؛ اما سازمان آتش نشانی تهران 
با اســتناد به آمــار و تجربــه میدانی، 
نگاهی متفاوت به ماجرا دارد. کامران 
پیشــگیری ســازمان  عبدولی، معاون 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
تهران، به ایسنا گفته است: حوادث گاز 
شــامل انواع مختلفی است؛ ازجمله 
مســمومیت بــا منوکســید  کربــن که 
در فصل زمســتان افزایــش می یابد و 
همچنین حوادث ناشی از گاز مایع، گاز 
شهری و موارد مشابه. بررسی های ما 
نشــان می دهد که این حوادث همواره 
یکی از دلایــل اصلــی مأموریت های 
آتش نشــانی بوده اند و اغلب به  دلیل 

بی احتیاطی رخ می دهند.
او افــزود: آنچــه در روزهای اخیر 
اتفــاق افتــاده، افزایــش حساســیت 
عمومی نســبت به این موضوع است 
وگرنــه این گونه حوادث در ســال های 
گذشــته نیز رخ داده اند و چه بســا در 
برخــی موارد، تعداد آنها بیشــتر بوده 

است.
ســازمان  پیشــگیری  معــاون 
آتش نشــانی بــا تأکیــد بر ضــرورت 
پیشگیرانه  گفت: در مواجهه  اقدامات 
بــا حــوادث گازی، ســرعت انفجــار 
به قــدری بالاســت که عمــلا فرصت 
واکنش مؤثــر وجود نــدارد؛ نه برای 
ساکنان و نه برای سازمان آتش نشانی. 
بنابراین  تنها راه مقابله با آن، پیشگیری 

است.
او هشدار داد: اگر در محل بوی گاز 
احساس شــد، به هیچ عنوان نباید کلید 
برق یا هــر وســیله الکتریکی دیگری 
را روشــن کرد. بهترین اقدام، باز کردن 
پنجره ها بــرای تهویه و تماس با افراد 
نباید  به  هیچ  وجــه  اســت.  متخصص 
ســاکنان خودشــان اقدام به بررسی یا 
تعمیر لوله های گاز کننــد، چرا که این 
کار بسیار خطرناک بوده و ممکن است 
دنبال  بــه   جبران ناپذیری  پیامدهــای 
داشته باشــد. جلال ملکی، سخنگوی 
سازمان آتش نشــانی تهران نیز مدتی 
پیش به تهران آنلاین گفته بود: در سال 
۱۴۰۲ تعــداد ۲۴ مورد انفجار ناشــی 
از نشــت گاز در شــهر تهــران به ثبت 
رســید که معادل میانگیــن ماهانه دو 
حادثه اســت. این عدد در سال ۱۴۰۳ 
تــا به امروز بــه ۳۴ مورد رســیده که 
میانگین آن حــدود ۲.۸ حادثه در ماه 
است. ملکی با اشاره به آمار چهار ماه 
ابتدایی ســال ۱۴۰۴ گفت: تا پایان ماه 
چهارم سال، هفت مورد انفجار ناشی 
از نشــت گاز در تهران رخ داده اســت 
که نشان می دهد میانگین این حوادث 
کمتــر از دو مــورد در ماه اســت. او با 
اشــاره به اینکه برخی از این انفجارها 
بسیار خفیف و محدود بوده اند، افزود: 
در بسیاری از این حوادث، شدت انفجار 
به حدی کم بوده که حتی شیشــه ای 
نشکسته یا قفل پنجره ای باز نشده، اما 
در ذهن مردم این وقایع با انفجارهای 
جنگی یا حــوادث بزرگی مانند انفجار 
چیتگر مقایســه می شود که در و دیوار 

تخریب شده بود.
ســخنگوی ســازمان آتش نشــانی 
تأکید کرد که بیشتر این انفجارها نتیجه 
ســهل انگاری و اســتفاده از تجهیزات 
قدیمی و غیراستاندارد در منازل است. 
او توضیح داد: بسیاری از خانه ها هنوز 
از وسایل گازسوزی اســتفاده می کنند 
که فاقد سیســتم قطع کننــده خودکار 
جریان گاز هســتند. زمانی که شــعله 
خاموش می شــود، مثلا به دلیل وزش 
باد یا ســر رفتن غذا، این سیســتم باید 
گاز را قطع کند، اما نبود این تجهیزات 

باعث نشت گاز می شود.

از اعتراض به کاهش فشار آب تا انتقاد از حفر بی رویه چاه؛ 
شورا خواستار پاسخ گویی دستگاه های مسئول شد

آب، قربانی بی تدبیری؛ 
هشدارهای جدی شورا به آبفا

شرق: در سیصد و چهل و سومین جلسه شورای شهر تهران، بحران کم آبی 
و ســوءمدیریت منابع آبی به محــور اصلی تذکرات اعضا تبدیل شــد. از 
اعتراض به سیاست های وزارت نیرو گرفته تا مطالبه برای استفاده مؤثر از پساب، 
اعضای شورا صراحتا اعلام کردند ادامه روند فعلی نه تنها به محیط  زیست، بلکه 
به زندگی روزمره مردم آســیب می زند. تأکید آنها بر لزوم شفاف ســازی، برخورد 
قضائــی با ترک فعل کنندگان و اصلاح الگوی مصرف، نشــانه ای از نگرانی عمیق 

نسبت به آینده تأمین آب پایتخت است.
مهدی چمران در واکنش به ســخنان ســخنگوی صنعت آب کشور مبنی بر 
مصرف ســالانه آب شــهرداری تهران معادل حجم ســد امیرکبیــر گفت: دکتر 
اردکانی، مدیرعامل سازمان آب و فاضلاب استان تهران، پیشنهاد داده که گزارشی 
در صحن شــورا ارائه کند. از وزیر نیرو نیز دعوت می کنیم تا به شــورا بیاید. ما با 
حفر چاه های جدید در تهران مخالفیم و این را بارها اعلام کرده ایم. ممکن اســت 
حفر چاه موقتا راهگشا باشد، اما در درازمدت بحران را تشدید خواهد کرد. فضای 
سبز شــهری عمدتا از پساب برای آبیاری اســتفاده می کند. به سازمان بوستان ها 
نیز تأکید کرده ایم که اگر آب ندارید، آن را خریداری کنید تا فضای ســبز و درختان 

خشک نشوند.
او افزود: فضای سبز تهران بخشی جدایی ناپذیر از زندگی شهری است و وزارت 
نیرو باید همکاری بیشتری داشته باشد. سال هاست که برای آبیاری از پساب بهره 
می گیریم. حتی برخی چاه های دارای آب شرب را نیز در اختیارشان قرار داده ایم. 
رئیس شورای شــهر تهران با تأکید بر لزوم اصلاح شیوه مصرف آب تصریح کرد: 
۹۰ درصد آب کشــور در بخش کشاورزی مصرف می شود و فقط بخش اندکی به 
صنعت و شــرب اختصاص دارد. در اطراف تهران اراضی کشاورزی وجود دارد و 
نوع کشــت باید متناسب با اقلیم و کم آب بر انتخاب شود. او ادامه داد: شیوه های 
مکانیــزه آبیاری می توانند تا ۵۰ درصد مصرف را کاهش دهند و حتی آب اضافی 

نیز تولید شود. این مسیر باید اصلاح شود.
رئیس کمیسیون ســلامت، محیط زیست و خدمات شــهری شورای شهر نیز 
با اشــاره به لوله گذاری تصفیه خانــه فیروزبهرام برای انتقال پســاب گفت: ما و 
شــهرداری بارها نامه نگاری کرده ایم، اما برخی آقایان حاضر نیستند آب را وصل 
کنند و در عوض مطالبه پول می کنند. آیا در این شــرایط مالی ســخت که بیش از 
هزار میلیارد تومان برای انتقال آب از سد لار و طالقان هزینه کرده ایم، مطالبه پول 

برای وصل پساب خجالت آور نیست؟
در این جلسه، پیرهادی نیز با انتقاد از شرایط فعلی اظهار کرد: کم آبی حاصل 
کم کاری نهادهای مســئول، بی توجهی بــه فناوری های نویــن و بی تدبیری های 
گذشــته اســت. بارها نامه نگاری کرده ایم تا تاریخ ثبت کند که بی تدبیری موجب 
بحران آب در تهران شده و مردم را تحت فشار قرار داده است. فشار آب به حدی 
کاهش یافته که شــهروندان ناچار به خرید پمپ و مخزن شــده اند. این مدیریت 

است؟

او افزود: رئیس جمهور اعلام کرده  اگر ســه سانتی متر فرونشست ایجاد شود، 
باید کمیته بحران تشکیل شود. آیا کسی به این مسئله توجه کرده است؟ دستگاه 
قضائی باید وزارت نیرو را تحت نظارت بگذارد. ما نمایندگان مردم هســتیم و باید 
فریاد بزنیم. آقای اژه ای، نام مقصران را اعلام کن. برخی افراد باید محاکمه شوند.

پیرهــادی ادامه داد: چاه هایی حفر شــده که موجب خشک شــدن چاه های 
فضای سبز شده اند. عده ای کم کاری کردند و امروز به جای پاسخ گویی، از پیگیری 
ما ناراحت اند. اگر پیگیر نباشــیم به مردم خیانت کرده ایم. در شهر اجازه حفر چاه 
داده نمی شود، اما در حاشیه شهر چاه حفر می کنند. او با اشاره به وجود بیش از 
۱۳ هزار و ۳۸۶ چاه مجاز در تهران که سالانه ۸۰۰ میلیون مترمکعب آب برداشت 
می کنند، هشــدار داد: چرا نگران فرونشســت نیســتید؟ به جای کاهش فشار  باید 
جلوی هدررفت از لوله ها را بگیرید. وقتی فشــار کم است، مردم پمپ می خرند و 
این یعنی مصرف بیشتر برق. دستگاه قضائی باید با ترک فعل کنندگان برخورد کند.

رئیس شورای شهر تهران گفت: ما از دستگاه قضائی بابت حمایت ها قدردانی 
می کنیم اما اجازه ندهید آب کشــور تباه شــود. سال هاســت با بحران آب و نبود 

برنامه ریزی مواجه ایم و مردم همواره همکاری کرده اند.
در ادامه جلســه، ســوده نجفی، رئیس کمیته سلامت شورای شهر تهران، در 
تذکری با اشاره به بحرانی بودن وضعیت آب گفت: براساس نظرات کارشناسان و 
مشاهدات میدانی، کم آبی به اوج خود رسیده و بسیاری از سدهای تأمین کننده در 
وضعیت بحرانی اند. او افزود: هرچند مدیریت آب یک مســئله بلندمدت است و 
باید زودتر برنامه ریزی می شد، اما اکنون تنها راه صرفه جویی است. از همه مردم، 
به ویــژه تهرانی ها انتظار می رود در مصرف آب دقت کنند. همچنین از هنرمندان، 
ورزشــکاران و فعالان اجتماعی درخواست می شود شهروندان را به صرفه جویی 

ترغیب کنند.
نجفی با اشــاره به عواملی نظیر برداشــت بی رویه از منابع زیرزمینی، کشت 
محصولات پرآب بر و عدم ســرمایه گذاری بر زیرســاخت های آب گفت: همچنان 
امکان اصلاح شــرایط وجود دارد. نهادهای آموزشــی، به ویژه صداوســیما، باید 

فرهنگ سازی مداومی در این زمینه انجام دهند.
او گفت: وزارت نیرو و آبفا باید قطعی های احتمالی را پیشاپیش اطلاع رسانی 
و در اجــرای قطعی ها عدالت را رعایت کنند تا مناطق مختلف به  طور یکســان با 
این مشــکل مواجه شوند. همچنین سازمان زیباســازی و آموزش های شهروندی 
شــهرداری باید در زمینه آگاهی رســانی فعال تر شــوند و ســازمان بوستان ها با 
بهره گیری از فناوری نوین جلوی هدررفت آب را بگیرند. ســازمان مدیریت بحران 

نیز برای ذخیره سازی و توزیع آب در مواقع ضروری آمادگی داشته باشد.
نجفی خواســتار اختصاص یکی از جلسات شــورا به بررسی ویژه مسئله آب 
شد تا ضمن دریافت گزارش های کارشناسی، راهکارهای عملی بررسی و اجرائی 
شــوند. اعضای شورای شــهر تهران در این جلســه از نهادهای مسئول در حوزه 
آب به ویژه وزارت نیرو و شــرکت آب  و فاضلاب خواســتند پاســخ گوی وضعیت 
بحرانی تهران باشــند. آنها با اشــاره به ســوءمدیریت، ترک فعل، عدم استفاده از 
تکنولوژی هــای نوین و عدم پاســخ گویی به مکاتبات شــهرداری، خواهان اقدام 
فوری و شــفاف شدند. تأکید بر نقش مردم، لزوم فرهنگ سازی، استفاده از پساب، 
برخورد قضائی با مقصــران و برنامه ریزی علمی برای آینده از محورهای کلیدی 

این جلسه بود.

نورا حسینی:  درحالی که شهرداری تهران 
قصد دارد شــنبه آینده از ســامانه تاکسی 
اینترنتی خود با حضور شــهردار رونمایی 
کند، انتقــادات و ابهامات گســترده ای از 
سوی اعضای شورای شهر مطرح شده؛ از 
نبود اطلاع رسانی مناسب به کمیسیون ها 
و نبود شــفافیت در ســازوکار اجرا گرفته 
تا پرســش درباره ماهیت شــرکت مجری 
و نقش آقای خاص شــهرداری که در هر 
اقدام حوزه فناوری اطلاعات شــهرداری 
برخی از اعضای شــورا بارها بــه ادامه و 
نقش و حضــور مؤثر او اشــاره می کنند. 
این ابهامات ســبب شــد با وجــود وعده 
کاهش قیمت در مقایســه با تاکسی های 
اینترنتی، اما برخی از اعضا هشدار شکست 

زودهنگام این پروژه شهری را بدهند.
پس از افزایش نرخ های نامتعارف تاکسی های اینترنتی در جریان «جنگ ۱۲روزه» و کمبود خودرو 
برای خدمات رســانی، مهدی چمران، رئیس شورای شــهر تهران، بارها بر ضرورت راه اندازی پلتفرم 
شهرداری برای تاکســی های آنلاین تأکید کرد. قرار است شنبه سامانه تاکسی رانی شهرداری به  طور 
رســمی رونمایی شود. اما هم زمان با این رونمایی، برخی اعضای شورا درباره جزئیات فنی، سازوکار 

اجرائی و نحوه واگذاری پروژه اعتراض دارند.
در جلســه اخیر شورای شــهر تهران، شــادی مالکی، مدیرعامل ســازمان مدیریت و نظارت بر 
تاکسی رانی شهر تهران، با اعلام این خبر گفت: «قیمت دریافت شده از شهروندان در خدمات پلتفرم 
تاکسی رانی کمتر از نرخ مسافربرهای اینترنتی خواهد بود». او افزود: «شهروندان از هر مبدأ می توانند 
از این ســامانه اســتفاده کنند و شــهرداری قصد رقابت با بخش خصوصی را ندارد، بلکه به  دنبال 
بهره گیری از ظرفیت آنها و تضمین امنیت سفرهاست. هیئت های انضباطی نیز به تخلفات رانندگان 

به سرعت رسیدگی می کنند».
مهدی چمران نیز ضمن اشــاره به تجربه خوب خدمات رسانی تاکسی ها در دوران بحران، تأکید 
کرد که این خدمات در قالب سامانه ای رسمی گسترش خواهد یافت. اما مدیر سامانه «شهرزاد» که 
در جلسه شورا حضور داشت، تأکید کرد این سامانه در نسخه اولیه با حداقل امکانات راه اندازی شده 

و کاربران می توانند گزینه هایی مانند استفاده از تاکسی های زرد یا سبز را انتخاب کنند.
علی اصغر قائمی، عضو شــورای شــهر تهران، با ابــراز نگرانی درباره روند اجــرای پروژه جدید 
شــهرداری در حوزه خدمات شــهری دیجیتال، اعلام کرد که قرار بود توسعه این پلتفرم با مشارکت 
بخش خصوصی و از طریق ســرویس های مشــابه انجام شود تا شــهرداری وارد رقابت مستقیم با 
بخش خصوصی نشود، اما متأسفانه مسیری کاملا متفاوت از توافق اولیه در پیش گرفته شده است.
او با اشــاره به ارائه نشــدن محصول نهایی به کمیسیون های تخصصی شــورا افزود: نه تنها این 
محصول برای بررسی و اظهارنظر به کمیسیون ها ارائه نشده، بلکه مسیر طی شده مغایر با توافقات 
و بدون شفاف ســازی طی شده است. ماهیت شــرکت تجارت الکترونیک پارس شهروند که مسئول 
اجرای پروژه معرفی شــده، محل ابهام است. این شــرکت نه تنها در شرف انحلال بوده، بلکه فاقد 

مجوزهای لازم از کسب وکارهای مجازی و اتصال به درگاه های بانکی است .
او با انتقاد از تصمیم گیری شــخصی شهردار تهران در واگذاری مأموریت ها به این شرکت گفت: 
«شهردار محترم به تنهایی برخی مأموریت ها را واگذار کرده اند، در حالی که این شرکت از منظر هویتی 

و قانونی وجاهت لازم را ندارد و نباید مسئول چنین پروژه هایی شود».
قائمی همچنین به موضوع مالکیت نرم افزارهای شهرداری اشاره کرد و افزود: بر اساس ضوابط، 
مالکیت این نرم افزارها متعلق به شهرداری است و سازمان فناوری اطلاعات (آوا) به  صورت نیابتی 
وظیفه مدیریت آن را بر  عهده دارد. اما اکنون شاهد واگذاری این نرم افزارها به مجموعه ای هستیم که 
اصل ماهیت آن زیر سؤال است. خارج کردن این سرویس ها از ساختار شهرداری اقدامی نگران کننده 

و محل مناقشه جدی است که نیازمند پاسخ گویی و شفاف سازی دقیق مسئولان مربوطه است.
قائمــی تأکید کرد: ســازوکار فعلی اجرای این پــروژه باعث نگرانی جدی دربــاره فاصله گرفتن 
شــهرداری از اصول شــفافیت، نظارت پذیری و پایبندی به قانون شــده و لازم اســت مورد بررسی 
دقیق تری قرار گیرد. مهدی اقراریان، عضو شــورای شهر تهران هم با انتقاد از نحوه عملکرد و پشت  
پرده پلتفرم «شــهرزاد»، گفت: در جلســه شورا اشاره شــد که در جهان امروز، پلتفرم ها حکمرانی 
می کنند، اما در تهران ما تازه بعد از چهار ســال متوجه شــدیم که پشــت پرده پلتفرم هاســت که 

حکمرانی می شود، نه خود پلتفرم ها.
اقراریان تأکید کرد: ما با یک ایده وارد شــدیم که همه خدمات شــهری را در یک اپلیکیشن به نام 
شهرزاد تجمیع کنیم. در حالی که پیش تر هم اپ هایی مثل «تهران من» و «پلیس من» را داشتیم. اما 
حالا با نامی که یکی از دوســتان هم به طنز گفت شــبیه نام چای است، پلتفرمی را به مجموعه ای 
ســپرده ایم که هنوز درباره سهام، ساختار مالکیتی و جزئیات آن ابهامات جدی وجود دارد. او افزود: 
تجربه شهرزاد نشان داده که موفق نبوده ایم. شهرداری تصمیم گرفته اما پرسش مهم این است که 

هزینه های آزمون  و خطای این ایده ها را چه کسی می پردازد؟
عضو شورای شهر تهران با اشاره به سابقه مشابه در حوزه تاکسی رانی گفت: ما در گذشته شاهد 
آزمون و خطاهای متعددی روی رانندگان تاکسی بوده ایم. حالا هم در حالی که فقط چند ماه از دوره 
باقی مانده، وارد فرایندی شــده ایم که نه زیرســاخت فنی و تخصصی آن محرز است و نه توان لازم 

برای اجرای موفق آن دیده می شود.
او با اشــاره به تبلیغات گســترده طرح افزود: تبلیغات بیلبوردی که از بودجه شــهرداری تأمین 
می شود، یک مسئله است، اما تبلیغات تلویزیونی میلیاردی در این شرایط اقتصادی شهر، جای سؤال 
دارد. همین امروز در جلسه ای با یکی از مجموعه های شهرداری اعلام شد ۲۵ درصد درآمدها تحت 

تأثیر شرایط اقتصادی کشور کاهش یافته است.
اقراریان با طرح پرسشــی کلیدی گفت: اگر این طرح نیز مانند برخی طرح های گذشــته شکست 
بخورد، آیا شخص آقای زاکانی یا افراد پشت پرده این پروژه پاسخ گوی هزینه هایی خواهند بود که از 

جیب مردم تهران صرف آزمون و خطای برخی افراد شده است؟
حبیب کاشانی، عضو شورای شهر تهران  نیز در جلسه علنی شورا با انتقاد از نحوه پیشبرد پروژه 
پلتفرم «شهرزاد» و تصمیم گیری های شتاب زده، گفت: در یک سال گذشته بارها درباره این پلتفرم با 
کمیسیون جلساتی برگزار شــده و خواسته های آن نیز برای شما روشن بوده است. با  این حال، اکنون 
بدون رفع اشــکالات، قرار است به  صورت شتاب زده رونمایی انجام شود؛ واقعا نمی دانم این میزان 
اضطرار برای چیســت. اگر هدف اجرای درست و دقیق کار است، باید زمان کافی داده شود تا همه 
جوانب بررسی و رفع نقص شود. شما قول رونمایی داده اید، اما هنوز مسائل فنی حل نشده و جای 

نگرانی دارد که این رونمایی به شکست پروژه منجر شود.
کاشانی با اشاره به تجربه گذشته درباره ون ها گفت: در موضوع ون ها هم همین مسیر طی شد. 
یک سال است که بحث واگذاری آنها مطرح است اما هنوز به نتیجه نرسیده ایم. تجربه شکست آن 
پروژه نباید تکرار شود. ما نمی خواهیم گرهی به کار مردم بزنیم، بلکه می خواهیم گرهی از کارشان 
باز کنیم. فرمول اجرای طرحی که قرار است شنبه رونمایی شود، ایرادات اساسی دارد. وقتی در پیک 
ترافیکی اعلام می شود در عرض چند دقیقه می توان به نقطه ای از شهر رسید، در عمل نشان می دهد 

که طرح از ابتدا دچار اشکال است. قبلا هم این را امتحان کردیم و نتیجه نگرفتیم.
جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران، با ابراز نارضایتی 
از روند تصمیم گیری های شــهرداری  گفت: ظاهرا شــهرداری شورای شــهر را به عنوان نهاد ناظر، 
سیاست گذار و راهبردی قبول ندارد. اگر این روند ادامه یابد، بیش  از  این نمی توانیم از این تریبون برای 

هماهنگی و شفاف سازی فریاد بزنیم.
او با اشــاره به ضعف سامانه شهرزاد تأکید کرد: در جلســه پیشین نیز گفتم که اشکالات فنی و 
اساســی در سامانه شــهرزاد بارها مشاهده شده و همچنان پابرجاســت. ما مدام در حال بارگذاری 
ماژول های جدید روی این زیرساخت ناقص هستیم، در حالی که انتظار داریم نتیجه مطلوب بگیریم. 

وقتی پایه  کار ایراد دارد، محصول نهایی هم دچار ایراد خواهد بود.
تشکری هاشمی تصریح کرد: لازم است درباره اختیارات قانونی شورا و مأموریت هایی که بر عهده 
دارد، بازنگری و گفت وگو صورت گیرد. تا زمانی که شورا در جایگاه واقعی خود قرار نگیرد، نمی توان 

از اجــرای موفق طرح های کلان شــهری 
انتظار داشت.

احمد صادقی، عضو شــورای اسلامی 
شهر تهران  هم در واکنش به روند اجرای 
ســامانه تاکســی اینترنتی شــهرداری، با 
اشاره به دغدغه های موجود درخصوص 
شــفافیت طرح گفت: سؤال من این است 
که مکانیسم محاسبه کرایه در این سامانه 

چگونه تعریف شده است؟
وی با اشــاره به اینکه مصوبه شــورا 
درباره این طرح موجود است، افزود: تا این 
لحظه نحوه محاســبه هزینه سفر در این 
سامانه اینترنتی به تصویب شورا نرسیده و 
مشخص نیست که بر چه مبنایی محاسبه 
انجام می شود. اینکه مسافر از یک ایستگاه 
ســوار شود و در شرایط مختلف ترافیکی در سطح شهر جابه جا شود، نیاز به مدل محاسباتی دقیق 

و شفاف دارد.
صادقی با گلایه از عدم تعامل مناســب با شورای شــهر در روند اجرای این پروژه ادامه داد: اگر 
پیش از اجرای طرح، مســئولان مربوطه در کمیسیون های تخصصی شورا حاضر می شدند، بسیاری 
از ابهامات موجود قابل طرح و بررسی بود. اما متأسفانه نه گزارشی به شورا ارائه شده و نه اعضای 
متخصص شــورا در جریــان جزئیات فنی آن قرار دارند. چنین طرح هایــی نیازمند تعامل دقیق تر با 
شورا هستند تا از بروز مشکلات بعدی جلوگیری شود. حضور در کمیسیون ها و ارائه مستندات فنی 

می توانست به شفاف سازی فرایند کمک کند.
ناصر امانی، یکی دیگر از اعضای شــورای شــهر تهران هم با تأکید بر وظایف قانونی شورا اظهار 
کرد: فلســفه وجودی شورا دو محور اصلی دارد؛ سیاست گذاری و نظارت. سیاست گذاری نیز باید بر 
مبنای قوانین بالادســتی باشــد. ما مرجع قانون گذاری نیستیم که برای شهرداری قانون جدید وضع 

کنیم، بلکه باید بر پایه برنامه های توسعه ای کشور، مسیر را برای مدیریت شهری ریل گذاری کنیم.
او با اشــاره به احکام قانون برنامه هفتم توســعه تصریح کرد: در این برنامه صراحتا بر واگذاری 
امور به بخش خصوصی، منع تصدی گری و اولویت دادن به خصوصی سازی تأکید شده است. یکی از 
دلایل غیرفعال شدن سازمان تاکسی رانی در دوره سوم شورای شهر نیز همین اصل خصوصی سازی 
بود. چرا باید حالا دوباره به سمت تصدی گری بازگردیم و صرفا با تغییر نام، همان عملکرد را دنبال 

کنیم؟
امانــی با انتقاد از شــیوه اجرا گفت: اگر هــدف، ایجاد امنیت خاطر برای مردم اســت، می توان 
اساســنامه شرکتی را با رنگ و ســاختار خصوصی تنظیم کرد و به شورا آورد و شفاف اعلام کرد که 
برای مدتی این خدمات ارائه می شود تا پس از تثبیت، آن را به بخش خصوصی واگذار کنند. در این 
صورت، ما مخالفتی نخواهیم داشت. اما شکل فعلی موضوع، بیشتر رنگ وبوی یک اقدام شتاب زده 

برای نمایش در مراسم شنبه ها و اهداف تبلیغاتی دارد.
او در ادامه به لزوم شــفافیت در عملکرد شــهرداری اشــاره کرد و گفت: هیچ دوره ای از خطا و 
اشتباه مصون نیســت. من هم اگر بخواهم به عملکرد گذشته خودم نگاه کنم، می توانم ده ها ایراد 
وارد کنم. اما اکنون به عنوان نماینده مردم، موظفم قانون را معیار قرار دهم، نه گذشته یا ملاحظات 

فردی را.
حســین نوروزی، دبیر کمیسیون عمران و حمل ونقل شــورای اسلامی شهر تهران  نیز با اشاره به 
ابهامات درباره راه اندازی پلتفرم «تاکســی بر» وابسته به شهرداری به «شرق» گفت: در نسخه ای که 
تاکنون معرفی شــده، صرفا تاکسی های خطی پوشش داده می شــوند و امکانات آن هم به صورت 
یک طرفه در اختیار راننده قرار دارد؛ یعنی راننده می تواند ثبت نام کند و قیمت را ببیند، اما مسافر عملا 
در شرایطی قرار می گیرد که یا باید استفاده کند یا صرف نظر، در حالی که اپلیکیشن در بسیاری از موارد 

دچار اختلال عملکردی بوده و کاربران را سرگردان کرده است.
وی افزود: در جلســه شــورا مطرح شــد که قرار اســت نســخه ای جدید از این ســامانه برای 
سرویس های دربستی و غیرخطی نیز راه اندازی شود، اما پرسش جدی این است که این اقدام از چه 
مســیری انجام شده؟ گفته می شود سه مناقصه در سازمان تاکسی رانی برگزار شده که هیچ کدام به 
نتیجه نرســیده اند، عمدتا به  دلیل نداشتن مجوز افتا (امنیت فضای تبادل اطلاعات). حالا چطور در 
همین فضا به ناگاه شرکتی با نام «پارس تجارت الکترونیک پارس شهروند» وارد میدان شده و ظرف 

۱۰ روز اپلیکیشن را تولید و رونمایی کرده؟
نوروزی با ابراز نگرانی از نبود دوره آزمایشــی برای این اپلیکیشــن ادامه داد: ما هیچ گزارشی از 
عملکرد پایلوت این سامانه ندیدیم. حتی شرکت «شهرزاد» که هم اکنون در حوزه بلیت الکترونیک 
فعالیت دارد، با مشکلات و خطاهای جدی روبه رو است. این سؤال مطرح است که در پلتفرم جدید، 
چه مکانیسمی برای رسیدگی به شکایات وجود دارد؟ اگر راننده تخلفی کرد یا هزینه اضافه گرفت، 
چه نهادی مسئول است؟ آیا باز هم سازمان تاکسی رانی باید پاسخ گوی ۸۲ هزار راننده باشد؟ یا این 

مسئولیت به شرکت واسط واگذار شده است؟
او با اشــاره به ملاحظات قانونی تأکید کرد: بر اســاس دستورالعمل وزارت صمت و وزارت کشور 
در سال ۱۳۹۹، اپلیکیشن های ارائه دهنده خدمات حمل ونقل شهری باید از اتحادیه کسب وکارهای 
مجازی مجوز بگیرند. این مجوز هنوز برای ســامانه فعلی اخذ نشــده و ممکن اســت با آغاز به  کار 

رسمی، نهادهای نظارتی جلوی فعالیت آن را بگیرند.
نوروزی گفت: ادعای شهرداری مبنی بر تست پنج هزار تاکسی و اجرای پایلوت، هنوز بدون سند 
باقی مانده. شورا انتظار دارد گزارش شفافی از عملکرد این پلتفرم، میزان جابه جایی مسافران، نحوه 
پاســخ دهی اپلیکیشن و مشخصات بهره بردار ارائه شود. تا زمانی که این شفاف سازی صورت نگیرد، 

نمی توان از شورا انتظار همراهی داشت. ما نماینده مردم هستیم و باید پاسخ گو باشیم.
مهدی اقراریان هم با اشاره به فعالیت های زاکانی، شهردار تهران، این اقدامات را هیجانی و بعضا 
نامتناسب با اولویت های شهری دانست و به «شرق» گفت: ممکن است برخی اقدامات خوب باشند، 

اما باید اولویت های شهر در نظر گرفته شود.
این عضو شورا همچنین به نگرانی درباره «انتقال کمترین اطلاعات از سوی شهرداری به اعضای 
شــورا» و «تصمیم گیری های متأثر از نگاه انتخاباتی و سیاســی» اشاره کرد و گفت: شهرداری باید بر 

اساس اولویت های شهری اداره شود و نه بر اساس رویکردهای انتخاباتی.
اقراریان در بخش دیگری به مســئله تاکسی های اینترنتی اشاره کرد و افزود: فرایند واگذاری این 
موضوع به شــرکت ها به درســتی انجام نشــده و ابهامات فراوانی درباره آن وجود دارد که توسط 

کمیسیون ها و کمیته هوشمندسازی مطرح شده است.
او بــا بیان اینکه «امروز پلتفرم ها حکــم حکمرانی را دارند»، درباره اهمیــت مدیریت داده ها و 
نگرانی ها درخصوص امنیت اطلاعات شــهروندان گفت: «جنگ ۱۲روزه اخیر نشان داد که مدیریت 
نادرســت دیتا می تواند هزینه های سنگینی برای کشور داشته باشد. باید بدانیم داده های شهروندان 

تهرانی کجا ذخیره می شود، توسط چه کسانی کنترل و نظارت می شود».
او افزود: هرچه شفافیت کمتر شود و تصمیمات در لایه های پنهان اتخاذ شود، نگرانی ها درباره 
سوءاستفاده از اطلاعات افزایش می یابد و حق نمایندگان مردم است که نگران اطلاعات خصوصی 

شهروندان باشند.
این عضو شــورا درخصوص سرانجام نامه گروهی اعضای شورای شهر تهران برای شفاف سازی 
درباره حضور داماد شهردار تهران در برخی از تصمیم گیری های شهری گفت: ابهامات کماکان باقی 
است و به همین دلیل، شورا با حساسیت بیشتری فعالیت های حوزه فناوری را دنبال می کند. ما بدون 
هرگونه قضاوت، وظیفه نظارتی خود را انجام می دهیم و تلاش می کنیم تصمیمات به گونه ای اتخاذ 

شود که منافع شهر حفظ و از سوءاستفاده جلوگیری شود.
سامانه جدید تاکسی رانی که قرار است روز شنبه با حضور شهردار تهران رونمایی شود، در حالی 
وارد فاز اجرائی می شود که شورای شهر هنوز درباره زیرساخت ها، مجوزها، مکانیسم قیمت گذاری، 
امنیت اطلاعات و نحوه اجرای پروژه ابهامات جدی دارد. شــهرداری مدعی اســت که این ســامانه 
گامی مهم برای خدمات رســانی ارزان و امن به شهروندان است، اما اعضای شورا هشدار می دهند 
که اجرای شــتاب زده بدون رعایت اصول نظارتی  می تواند به تکرار تجربه های شکست خورده قبلی 

بینجامد.

سامانه تاکسی رانی شهرداری در خط بی اعتمادی شورا

تاکسی آنلاین شهرداری بدون ترمز نظارت شورا
خبر گزارش خبری
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